



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS



14-16 June 2009
14-16 juin 2009

COPENHAGEN

ENERGY LAW SEMINAR:
Recent Developments
in Energy Law

**SÉMINAIRE DROIT DE
L'ÉNERGIE:**
Développements récents
en droit de l'énergie



With the support of / Avec le soutien de:

BRUUN & HJEJLE

HORTEN

**KROMANN
REUMERT**

PLESNER

GORRISEN FEDERSPIEL KIRKEGAARD

ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS - INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS



Introduction

Please join the Telecommunication and Energy, Corporate Acquisitions & Joint Ventures, Environmental law, and International Arbitration Commissions for a Seminar on the Recent Developments in Energy Law on 14-16 June 2009 in the beautiful city of Copenhagen, Denmark.

Situated on the Zealand and Amager Islands, Copenhagen is a must-see city! It is known for its liveliness and a top European vacation destination for travellers worldwide. Join us in Copenhagen and take advantage of the opportunity to visit the Little Mermaid, enjoy a boat tour through one of the beautiful city canals, visit Shakespeare's Hamlet and discover some of the top shopping stores in the world on the Strøget!

But let's not forget the Seminar! As Energy Law evolves and the interested parties keep facing new challenges every day, keeping up to date is of the utmost importance for legal practitioners across the globe. This Energy Law Seminar is the perfect way to update your knowledge through discussions and case studies, while also having the opportunity to network and enjoy the beautiful city of Copenhagen. This Energy Law Seminar will feature high profile energy law professionals from all over the world, providing a forum for all participants to exchange ideas and discuss the recent developments in energy law.

We look forward to welcoming you to Copenhagen!



Rejoignez les commissions Télécommunication et Énergie, Corporate Acquisitions & Joint ventures, Droit de l'Environnement et d'Arbitrage International pour un séminaire sur les récents développements en droit de l'énergie qui se tiendra du 14 au 16 Juin 2009 dans la belle ville de Copenhague au Danemark.

Située sur les îles Sjælland et Amager, Copenhague est une ville incontournable! Elle est connue pour être animée et est une des destinations européennes favorites des touristes du monde entier. Rejoignez-nous à Copenhague et profitez de cette occasion pour rendre visite à la Petite Sirène, faire un tour de bateau sur les magnifiques canaux de la ville, assister à Hamlet de Shakespeare et découvrir les plus beaux magasins du monde dans la Strøget!

Mais n'oubliez pas le séminaire! Le droit de l'énergie évolue et les parties concernées doivent tous les jours faire face à de nouveaux défis; rester à jour est extrêmement important pour les praticiens du droit du monde entier. Ce séminaire Droit de l'Énergie est le meilleur moyen pour mettre à jour vos connaissances en participant à des débats et en étudiant des cas pratiques tout en ayant la possibilité de développer son réseau professionnelle et profiter de la belle ville de Copenhague. Ce séminaire Droit de l'Énergie fera appel à des professionnels du droit de l'énergie de haut niveau venant du monde entier et propose un forum pour tous les participants pour échanger leurs idées et débattre des récents développements en droit de l'énergie.

Nous espérons vous accueillir à Copenhague!



Program

Sunday, June 14, 2009

- 15.00 Registration
- 16.00 Tivoli Tour: Visit Tivoli situated in the center of Copenhagen. Experience the beautiful garden lit up by approx. 120,000 lamps and enjoy the variety of events. The tour includes an exclusive presentation – **Introduction to Tivoli and Climate Initiatives: Michael Steffensen**, Tivoli
- 19.00 Dinner in Tivoli

Monday, June 15, 2009

- 8.30 Registration
- 9.30 **Welcome by Duarte de Athayde**, AIJA President and Opening
- 9.45 **Renewable Energy Projects (part 1)**
Session Chair: Florian Stamm, Smith, Gambrell & Russel
Acquisition of projects in their development phase, Pablo Cubel, Cuatrecasas, Gonçalves, Pereira
M&A on Renewable Energy Projects from the perspective of a Worldwide Wind Turbine Supplier: CEO Lars Bondo Krogsgaard, Siemens Wind Power, Region Europe;
M&A and Renewable Energy – Opportunities and Pitfalls: Jan Hvarre, Kromann Reumert
- 11.00 Networking Break (drinks)
- 11.15 **Renewable Energy Projects (part 2)**
The Legal Environment for Renewable Energy in the US and Canada
Eric Bremermann, Dale & Lessmann, Toronto
Knut Wösthoff, (independent), Berlin
- 12.45 Networking Lunch
- 14.00 **Emission Trading & CCS (part 1)**
Session Chair: Pernille Asgaard Haaning, Kromann Reumert;
The Emissions Trading Scheme: Erik Tang, Danish Energy Agency;
Practical Implications of Emission Trading: Charlotte Streck, Director Climate Focus;
The Legal Framework of Carbon Capture & Storage: Heleen Koster, NautaDutilh

- 15.15 Networking Break (drinks)

- 15.30 **Emission Trading & CCS (part 2)**
Innovating Sustainable Solutions – case: Better Place: VP Knud Pedersen, Dong Energy A/S
Future Emission Regime: Challenges and Opportunities: Lars Hansen, Danish Energy Association

- 17.45 Boat Trip to Restaurant
- 19.00 Dinner + Bar, Custom House

Tuesday, June 16, 2009

- 9.30 **Dispute Resolution in Energy Cases**
Session Chair: Matthijs Nieuwveld, NautaDutilh;
International Arbitration in Energy Cases: Prof. Toon van Mierlo, NautaDutilh
Dispute Resolution from a Clients Perspective: Chris Elder, Intergeren N.V.
Interim Measures in Energy Disputes: Christian Alsøe, Gorrissen Federspiel Kierkegaard
- 11.00 Networking Break (drinks)
- 11.15 **The European Gas Market**
Session Chair: Sanna Suvanto, Castrén & Snellman;
Doing Business in the Downstream Markets: Johannes Willheim, Willheim Müller;
Access to gas infrastructure: what is in the toolbox and how to use it: Aleksander Stawicki, Wierciński, Kwiecieński, Baehr;
New players in the German Gas Market: Annika von la Chevallerie, Mannheimer Swartling
- 12.45 Closing Remarks
- 13.00 Closing Lunch



Programme

Dimanche 14 juin 2009

- 15.00 Inscription
16.00 Tour Tivoli: visite de Tivoli, situé au centre de Copenhague. Découverte du magnifique jardin illuminé par 120.000 lampes et découverte de nombreux événements. Le tour inclut une présentation exclusive – **Une introduction sur Tivoli et ses initiatives climatiques: Michael Steffensen**, Tivoli
19.00 Dîner à Tivoli

Lundi 15 juin 2009

- 8.30 Inscription
9.30 **Mot de bienvenue de Duarte de Athayde**, Président de l'AIJA et ouverture
9.45 **Projets d'énergie renouvelable (1ère partie)**
Président de séance: Florian Stamm, Smith, Gambrell & Russel
L'acquisition de projets en phase de développement Pablo Cubel, Cuatrecasas, Gonçalves, Pereira
Fusions & Acquisitions des projets d'énergie renouvelables vue par un fournisseur mondial d'éoliennes:
CEO **Lars Bondo Krogsgaard**, Siemens Wind Power, Region Europe;
Fusion & Acquisition, les opportunités et les pièges liés aux énergies renouvelables:
Jan Hvarre, Kromann Reumert
11.00 Pause Réseau (café)
11.15 **Projets d'énergie renouvelable (2ème partie)**
L'environnement juridique pour l'énergie renouvelable aux Etats-Unis et au Canada
Eric Bremermann, Dale & Lessmann, Toronto
Knut Wösthoff, (indépendant), Berlin
12.45 Déjeuner Contacts
14.00 **Marché du carbone & captage et stockage du dioxyde de carbone (CCS) (1ère partie)**
Président de séance: Pernille Asgaard Haaning, Kromann Reumert;
Les projets relatifs au marché du carbone:
Erik Tang, Agence de l'Énergie Danoise;
Implications pratiques du Marché de Carbone:
Charlotte Streck, Directeur de Climate Focus;
Le cadre légal du captage et du stockage du dioxyde de carbone:
Heleen Koster, NautaDutilh

- 15.15 Pause Réseau (café)

- 15.30 **Marché du carbone & captage et stockage du dioxyde de carbone (CCS) (2ème partie)**
Solution innovantes et durables - Affaire: Better Place:
VP Knud Pedersen, Dong Energy A/S
Future Régime du Marché du carbone: Défis et opportunités:
Lars Hansen, Association Danoise de l'Énergie

- 17.45 Tour de Bateau pour se rendre Restaurant
19.00 Dîner + Bar, Bureau des Douanes

Mardin 16 juin 2009

- 9.30 **Règlement des différends dans le domaine de l'énergie**
Président de Séance: Matthijs Nieuwveld, NautaDutilh;
Arbitrage international dans le domaine de l'énergie:
Prof. Toon van Mierlo, NautaDutilh
Règlement des différends du point de vue du client:
Chris Elder, Intergen N.V.
Mesures conservatoires dans le domaine de l'énergie:
Christian Alsøe, Gorrissen Federspiel Kierkegaard
11.00 Pause Réseau (café)
11.15 **Le marché européen du gaz**
Président de Séance: Sanna Suvanto, Castrén & Snellman;
Faire des affaires dans le marché aval:
Johannes Willheim, Willheim Müller;
Accès à l'infrastructure du gaz: les outils à notre disposition et comment les utiliser:
Aleksander Stawicki, Wierciński, Kwieciński, Baehr;
Nouveaux acteurs sur le marché allemand du gaz:
Annika von la Chevallerie, Mannheimer Swartling
12.45 Conclusions
13.00 Déjeuner de clôture

Administration

Venue of the Seminar

Copenhagen Admiral Hotel

Toldbodgade 24-28

DK-1253 Copenhagen, Denmark

Tel: +45 33 74 14 14 – Fax: +54 33 74 14 16

www.admiralhotel.dk

Language – Number of Participants – Cancellation

The Seminar will be held in English without simultaneous translation. The number of participants is limited. Enrolment takes place on a first-come, first-served basis. The organisers reserve the right to cancel or modify the Seminar. In the event of cancellation by a participant, no money can be refunded. A participant, who cannot attend, may send a substitute participant.

Registration Fees

	<= 1-5-2009	> 1-5-2009
Speaker	EUR 550	EUR 550
AIJA Member - < 35	EUR 550	EUR 675
AIJA Member - >= 35	EUR 600	EUR 675
Non AIJA Member	EUR 675	EUR 750
Accompanying person	EUR 250	EUR 250
Sunday dinner	EUR 75	EUR 75

The registration fee includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, lunches and Monday dinner. The accompanying persons' fee includes coffee breaks, lunches and dinner. Registration will only be effective after payment.

Payment should be transferred in EUR with no cost to the organisers to the following account:

IBAN LU77 0030 6270 3965 0000 – BIC BGLLLULL

BGL - Agence Royale Monterey, 27, avenue Monterey, L-2951

Luxembourg

Ref: AIJA "COPENHAGEN"

Accommodation is not included in the registration fee. A limited number of rooms have been reserved at special rates (excluding breakfast) at the hotel indicated below. However, these rooms will be held only until 19 April 2009.

Copenhagen Admiral Hotel

Toldbodgade 24-28

DK-1253 Copenhagen, Denmark

Tel: +45 33 74 14 14 / Fax: +54 33 74 14 16

www.admiralhotel.dk

Single Room : DKK 1375.00 per night

Double Room : DK 1735.00 per night

Junior Suite : DKK 1855.00 per night

Breakfast : DKK 130.00 per person

Hotel reservations must be made directly with the hotel.

Dress code: Business (working sessions) or smart casual (evening program).

Lieu du séminaire

Copenhagen Admiral Hotel

Toldbodgade 24-28

DK-1253 Copenhagen, Denmark

Tel: +45 33 74 14 14 – Fax: +54 33 74 14 16

www.admiralhotel.dk

Langue – Nombre de participants – Annulation

Le séminaire se déroulera en anglais sans traduction simultanée. Le nombre de participants est limité. L'inscription est effectuée par ordre chronologique. Les organisateurs se réservent le droit d'annuler ou de modifier le séminaire. En cas d'annulation par le participant, aucun remboursement n'est prévu. Tout participant empêché pourra se faire remplacer.

Frais d'inscription

	<= 1-5-2009	> 1-5-2009
Orateur	EUR 550	EUR 550
Membre AIJA - < 35	EUR 550	EUR 675
Membre AIJA - >= 35	EUR 600	EUR 675
Non Membre AIJA	EUR 675	EUR 750
Accompagnant	EUR 250	EUR 250
Dîner du dimanche	EUR 75	EUR 75

Les frais d'inscription comprennent la participation au séminaire, la documentation, les pauses-café, les déjeuners et le dîner de lundi. Les frais d'inscription des accompagnants comprennent les pauses-café, les déjeuners et le dîner. L'inscription ne sera enregistrée qu'après paiement.

Le paiement doit être effectué en EUR, sans frais pour les organisateurs, sur le compte suivant:

IBAN LU77 0030 6270 3965 0000 – BIC BGLLLULL

BGL - Agence Royale Monterey, 27, avenue Monterey, L-2951 Luxembourg

Ref: AIJA "COPENHAGEN"

L'hébergement n'est pas compris dans les frais d'inscription. Un nombre limité de chambres a été réservé à des prix avantageux (petit-déjeuner non-compris) à l'hôtel mentionné ci-dessous. Veuillez noter que cet arrangement n'est valable que pour une réservation faite avant le 19 Avril 2009.

Copenhagen Admiral Hotel

Toldbodgade 24-28

DK-1253 Copenhagen, Denmark

Tel: +45 33 74 14 14 / Fax: +54 33 74 14 16

www.admiralhotel.dk

Chambre Simple: DKK 1375.00 par nuit

Chambre Double: DK 1735.00 par nuit

Junior Suite: DKK 1855.00 par nuit

Petit déjeuner: DKK 130.00 par personne

Les réservations se font directement auprès de l'hôtel.

Tenue vestimentaire: tenue de ville (séances de travail) ou décontractée chic (programme du soir).



REGISTRATION FORM – BULLETIN D'INSCRIPTION

Copenhagen 14-16 June 2009

To be returned before **May 1, 2009** to / A retourner avant le **1 mai 2009** à:

Association Internationale des Jeunes Avocats

avenue Louis Lepoutre 59/20

BE – 1050 Bruxelles – Belgium

Fax +32-2-347.55.22

Or register online at www.aija.org – enregistrez-vous en ligne sur www.aija.org

Name / Nom

Law firm / Cabinet

Address / Adresse

Zip Code / Code Postal..... City / Ville

Tel. / Tél. Fax:

E-mail Website / Site web:

Date of birth / Date de naissance Gender / sexe: M F

Accompanying person(s) / Accompagnant(s)

First AIJA Event? / Premier événement AIJA? Yes / Oui No / Non

Special dietary requirements / Régimes alimentaires

Delegate/Participant Acc. pers.....

Registration Fees – Frais d'inscription

	<= 1.5.2009	> 1.5.2009	
<input type="checkbox"/> Speaker / Orateur	EUR 550	EUR 550	EUR
<input type="checkbox"/> Membre AIJA - < 35	EUR 550	EUR 675	EUR
<input type="checkbox"/> Membre l'AIJA - >= 35	EUR 600	EUR 675	EUR
<input type="checkbox"/> Non membre AIJA	EUR 675	EUR 750	EUR
<input type="checkbox"/> Accompanying person / Accompagnant	EUR 250	EUR 250	EUR
<input type="checkbox"/> Sunday Dinner / Dîner du dimanche	EUR 75	EUR 75	EUR
<input type="checkbox"/> Donation SOS Avocats			EUR
<input type="checkbox"/> Donation to Scholarship Fund			EUR
	TOTAL		EUR

I attach proof of payment by bank transfer to account no. The payee is not liable for any charges. / Je joins une copie de l'ordre de transfert (sans frais pour le bénéficiaire) au compte N°

IBAN LU77 0030 6270 3965 0000 – BIC BGLLLULL

BGL - Agence Royale Monterey, 27, avenue Monterey, L-2951 Luxembourg

Ref: AIJA "COPENHAGEN"

No cheques – les chèques ne sont pas acceptés

PAYMENT/PAIEMENT VISA/MASTERCARD

I authorise AIJA to debit my credit card (Visa/Mastercard/) of the amount of EUR
(+ 20 EUR for bank costs/registration)

J'autorise l'AIJA à débiter ma carte de crédit (Visa/Mastercard/) du montant de EUR
(+ 20 EUR de frais bancaires par inscription)

Credit card Number / Numéro carte de crédit:

Exp. Date / Date d'expiration:

Security Code / Code de sécurité:

(3 last digits, printed at the back of your credit card under the signature panel - les 3 derniers chiffres qui sont imprimés au verso du support de la carte de crédit dans la case de signature). In the event of cancellation by a participant, no money can be refunded. A participant, who cannot attend, may send a substitute participant. En cas d'annulation par le participant, aucun remboursement n'est prévu. Tout participant empêché pourra se faire remplacer.

Yes / Oui No / Non: full autorisation to print my details on the list of participants / autorisation donnée pour imprimer mes coordonnées sur la liste des participants

Yes / Oui No / Non: full autorisation do forward my details to a sponsor / autorisation donnée de transmettre mes coordonnées à un sponsor

Date Signature

aija



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS



ORGANIZING COMMITTEE COMITÉ D'ORGANISATION

Matthijs Nieuwveld

Chair
NautaDutilh

Pernille Asgaard Haaning

Co-Chair
Kromann Reumert

Pablo Cubel,

Cuatracasas, Gonçalves, Pereira

Florian Stamm

Smith, Gambrell & Russell

Eduardo H. Carvalhaes Neto

Mundie e Advogados

Sanna Suvanto

Castrén & Snellman

L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. A TRAVERS UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET PLAIDOYER, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

INTRIGUÉ PAR LES PROBLÈMES QUI TOUCHENT AU DROIT INTERNATIONAL? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES DONNÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS EN DROIT DES AFFAIRES? L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA DONNE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL, AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS VUES ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DE PAR LE MONDE ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELLES QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES, QUE L'AVOCAT DU 21ÈME SIÈCLE DOIT POUVOIR GÉRER. EN REJOIGNANT L'AIJA VOUS BÉNÉFICIEREZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE DONNONS PAS DE COURS – NOUS “ PARTAGEONS, APPRENONS ET PROFITONS ”.

TOUT EN DÉFENDANT CES PRINCIPES QUI FORMENT UNE PART ESSENTIELLE DES PROFESSIONS JURIDIQUES DE PAR LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.

AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED TO BUILD AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF AND DISCUSSIONS WITH COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT “LECTURE” – WE “SHARE, LEARN AND BENEFIT”.

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.

Denmark

[Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law]

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.

